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Kredyty klęskowe 

Ponad 54 tys. rolników może skorzystać z kredytów klęskowych. Zgody wydane przez 

Ministra Rolnictwa pozwalają na udzielanie takich kredytów we wszystkich województwach 

Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi Marek Sawicki wydał w 2009 roku 52 zgody na 

uruchomienie przez ARiMR kredytów klęskowych. Na ich podstawie Agencja upoważnia 

banki, z którymi ma podpisane umowy, do rozpoczęcia procedur przyznawania preferencyjnie 

oprocentowanych kredytów rolnikom poszkodowanym przez przymrozki, powodzie, 

podtopienia gruntów, ulewy, gradobicia i huragany. Wszystkie te zgody pozwalają na 

uruchomienie kredytów klęskowych dla ponad 54 tys. rolników w gminach, w których 

komisje powołane przez wojewodów oszacowały już straty spowodowane przez tegoroczne 

klęski żywiołowe. Wnioski o uruchomienie kredytów klęskowych złożyli do ministra 

rolnictwa wojewodowie.  

Zgody, które wydał minister rolnictwa, pozwalają na udzielanie kredytów klęskowych we 

wszystkich województwach. Rolnik do wniosku, składanego w banku w sprawie przyznania 

kredytu klęskowego, musi dołączyć opinię komisji, która oszacowała straty powstałe w jego 

gospodarstwie. Decyzję o udzieleniu kredytu podejmuje bank. Łączne straty u rolników, 

którzy mogą ubiegać się o takie kredyty, komisje powołane przez wojewodów oszacowały na 

ponad  633 mln zł, z tego przeszło 623 mln zł to szkody w uprawach, a blisko 10 mln zł w 

budynkach i innych środkach trwałych. Gradobicia, powodzie, podtopienia gruntów i 

przymrozki wyrządziły szkody na blisko 290 tys. ha.  

Dostępne są dwie linie, w ramach których można uzyskać kredyt klęskowy z dopłatą ARiMR 

do jego oprocentowania. Z jednej udzielane są inwestycyjne kredyty klęskowe (linia nKL01), 

które można przeznaczyć m. in. na sfinansowanie odbudowy lub wykonanie remontów 

zniszczonych lub uszkodzonych budynków inwentarskich, magazynowo-składowych, 



szklarni, pomieszczeń socjalnych i innych budynków i budowli służących do produkcji, a 

także na remont lub zakup (w miejsce zniszczonych) ciągników, maszyn i urządzeń 

rolniczych, zakup kwalifikowanego materiału szkółkarskiego na odtworzenie sadu i zakup 

stada podstawowego inwentarza żywego.  

Druga linia dotyczy obrotowego kredytu klęskowego (linia nKL02). Z takiego kredytu można 

sfinansować zakup rzeczowych środków obrotowych do produkcji rolnej np.: nawozów 

mineralnych, środków ochrony roślin, paliwa, inwentarza żywego, pasz i materiałów 

opałowych. 

Rolnik ubiegający się o uzyskanie klęskowego kredytu inwestycyjnego powinien 

przygotować plan inwestycji i złożyć go w banku współpracującym z Agencją wraz z 

wnioskiem o kredyt oraz kompletem dokumentów wymaganych przez bank. Kwota kredytu 

nie może przekroczyć wartości odtworzeniowej środków trwałych (linia nKL01) lub kosztów 

niezbędnych na wznowienie produkcji po klęsce oraz wielkości szkód w uprawach rolnych 

lub w stadzie zwierząt gospodarskich, oszacowanych przez Komisję powołaną przez 

wojewodę, tj. nie może przekroczyć kwoty obniżenia dochodu, wynikającej z opinii 

wojewody (linia nKL02), i jednocześnie nie może wynieść więcej niż 4 mln zł na wznowienie 

produkcji w gospodarstwie rolnym lub 8 mln zł na wznowienie produkcji w dziale 

specjalnym produkcji rolnej.  

Kredytu z linii nKL01 bank może udzielić na 8 lat (5 lat – w przypadku zakupu 

kwalifikowanego materiału szkółkarskiego na odtworzenie sadu), a kredytu z linii nKL02 na 

4 lata. Istnieje możliwość zastosowania dwuletniej karencji w spłacie kredytu.  

Oprocentowanie kredytów klęskowych płacone przez kredytobiorcę nie może być niższe niż 

2% w skali roku. Wysokość pomocy Agencji w przypadku kredytu z linii nKL01 nie może 

przekraczać 80% wartości odtworzeniowej środków trwałych wskazanej w opinii Wojewody 

(90%, gdy gospodarstwo położone jest na obszarach górskich i innych obszarach o 

niekorzystnych warunkach gospodarowania - ONW, obszarach NATURA 2000 i związanych 

z wdrażaniem Ramowej Dyrektywy Wodnej), a w przypadku kredytu z linii nKL02 nie 

więcej niż 80% lub odpowiednio 90% kwoty obniżenia dochodu wynikającej z opinii 

wojewody.  

Wspieranie przedsięwzięć związanych ze wznowieniem produkcji w gospodarstwach rolnych 

i działach specjalnych produkcji rolnej, w których wystąpiły szkody spowodowane przez 

suszę, grad, deszcz nawalny, ujemne skutki przezimowania, przymrozki wiosenne, powódź, 



huragan, piorun, obsunięcie się ziemi lub lawinę, w rozumieniu przepisów o ubezpieczeniach 

upraw rolnych i zwierząt gospodarskich, realizowane jest przez ARiMR za pośrednictwem 

banków na podstawie zawartych z nimi umów. Umowy o współpracy z ARiMR podpisało 

osiem banków. Są to:  

Bank Polskiej Spółdzielczości S.A.,  

Bank Gospodarki Żywnościowej S.A.,  

Mazowiecki Bank Regionalny S.A.,  

SGB Gospodarczy Bank Wielkopolski S.A.,  

Bank BPH Spółka Akcyjna,  

ING Bank Śląski S.A.,  

Bank Zachodni WBK S.A.  

Bank Polska Kasa Opieki S.A.  

O kredyty preferencyjne można ubiegać się w placówkach tych banków, a także w bankach 

spółdzielczych zrzeszonych w BPS S.A., SGB GBW S.A., i MR Bank S.A. W ustawie 

budżetowej na 2009 rok zarezerwowane zostały środki na dopłaty do oprocentowania 

kredytów klęskowych. ARiMR przyznaje bankom pieniądze na dopłaty i limity kredytowe, 

realizując w pełni zapotrzebowanie zgłaszane przez te banki.  

www.arimr.gov.pl 

2009-12-21 

Uwaga posiadacze zwierząt gospodarskich 

ARiMR przypomina, że rolnicy powinni niezwłocznie informować o wszelkich zdarzeniach 

dotyczących posiadanych przez nich zwierząt gospodarskich. Każde urodzenie, przywóz, 

kupno, sprzedaż, wywóz, padnięcie, zabicie czy ubój zwierzęcia gospodarskiego musi zostać 

zgłoszone we właściwym biurze powiatowym Agencji. 

Terminy dokonywania zgłoszeń przez posiadaczy zwierząt: 



 z gatunku bydło- 7 dni: wszystkie ww. typy zdarzeń.  

 z gatunku owce i kozy:  

- 180 dni w przypadku urodzenia, 

- 7 dni wszystkie pozostałe typy zdarzeń. 

 z gatunku świnie:  

- w przypadku urodzenia bezzwłocznie jednak nie później niż przed dniem 

opuszczenia przez zwierzę siedziby stada; 

- 30 dni wszystkie pozostałe typy zdarzeń. 

W przypadku zwierząt sprowadzonych spoza UE ich nabywca musi niezwłocznie wystąpić do 

biura powiatowego ARiMR o nadanie puli numerów kolczyków, następnie zamówić kolczyki 

u dostawców, których lista znajduje się na stronie internetowej  ARiMR. Oznakowanie 

zwierząt kolczykami, trzeba zgłosić do kierownika biura powiatowego Agencji. Istotne jest 

też to, że od 31 grudnia 2009 r. owce i kozy sprzedawane do krajów Wspólnoty 

Europejskiej, poza dotychczas wymaganymi dokumentami muszą być oznakowane 

zwykłym kolczykiem zakładanym na lewym uchu a ponadto kolczykiem z 

elektronicznym identyfikatorem zakładanym na prawym uchu zwierzęcia. 

ARiMR zwraca uwagę, że posiadacze zwierząt gospodarskich zobowiązani są do 

prowadzenia „Księgi rejestracji stada”. Dla każdego stada zwierząt gospodarskich danego 

gatunku musi być prowadzona osobna księga rejestracji. 

www.arimr.gov.pl 

2009-12-31 

ARiMR przyjmuje wnioski od grup producentów 

Grupy producentów rolnych zarejestrowane w Urzędach Marszałkowskich w okresie między 

1 stycznia 2007 r., a 31 grudnia 2013 r. mogą uzyskać wsparcie z PROW (2007-2013). Na 

działanie „Grupy producentów rolnych” przewidziano w tym Programie 140 mln euro. Pomoc 

jest udzielana na pokrycie kosztów zakładania i funkcjonowania grup w ciągu pierwszych 

pięciu lat ich istnienia. Grupa składa najpierw wniosek o przyznanie pomocy i dopiero po 



otrzymaniu pozytywnej decyzji z ARiMR może złożyć wniosek o płatność. Pomoc finansowa 

na pokrycie kosztów administracyjnych funkcjonowania grupy przyznawana jest w formie 

rocznych płatności w okresie pierwszych pięciu lat od daty wpisania grupy do rejestru 

prowadzonego przez marszałka województwa.  

Do 30 grudnia 2009 r. ARiMR wypłaciła z PROW 2007-2013 wsparcie finansowe dla 425 

grup producentów na łączną kwotę przekraczającą 79 mln zł,  z tego ponad 31 mln otrzymało 

175 grup utworzonych w latach 2004-2006..  

Przepisy dot. zasad tworzenia grup producentów rolnych w Polsce reguluje Ustawa z dnia 15 

września 2000 r o grupach producentów rolnych i ich związkach umożliwiająca tworzenie się 

grup producentów rolnych. Członkami grupy mogą być osoby fizyczne i prawne, prowadzące 

gospodarstwo rolne w rozumieniu przepisów o podatku rolnym lub prowadzące działalność 

rolniczą w zakresie działów specjalnych produkcji rolnej. Od 1 stycznia 2007 r. także 

istniejące spółdzielnie mogą również prowadzić działalność jako grupa producentów rolnych.  

Pomoc wypłacana grupom producentów rolnych w ramach Programu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich na lata 2007-2013 jest kontynuacją działania zapoczątkowanego w Planie Rozwoju 

Obszarów Wiejskich z lat 2004 – 2006. Wsparcie to ma ułatwić tworzenie i funkcjonowanie 

grup producentów rolnych powstających w celu: dostosowania produkcji do wymogów 

rynkowych, wspólnego wprowadzania towarów do obrotu przez członków grupy, w tym 

przygotowanie dużych partii towaru do sprzedaży  odbiorcom hurtowych, wdrożenie 

wspólnych zasad informowania o produkcji, ze szczególnym uwzględnieniem zbiorów i 

dostępności produktów.  

Przewiduje się, że w latach 2007-2013 powstanie ok. 350 nowych grup.  

Ustawa z 15 września 2000 r. o grupach producentów rolnych i ich związkach oraz o zmianie 

innych ustaw (Dz. U. Nr 88, poz. 983, z późn. zm.) określa, że członkami grupy mogą być 

osoby fizyczne, jednostki organizacyjne nieposiadające osobowości prawnej oraz osoby 

prawne prowadzące gospodarstwo rolne w rozumieniu przepisów o podatku rolnym lub 

prowadzące działalność rolniczą w zakresie działów specjalnych produkcji rolnej.  

   

Ponadto grupy producentów rolnych prowadzą działalność gospodarczą jako przedsiębiorcy 

posiadający osobowość prawną, pod warunkiem, że:  

• zostały utworzone przez producentów jednego produktu rolnego lub 

grupy produktów;  

• działają na podstawie statutu lub umowy (aktu założycielskiego);  



• składają się z członków, udziałowców lub akcjonariuszy (żaden z nich 

nie może posiadać więcej niż 20% głosów na walnym zgromadzeniu lub 

zgromadzeniu wspólników);  

• przychody ze sprzedaży produktów lub grup produktów wytworzonych 

w gospodarstwach członków grupy stanowią więcej niż połowę przychodów 

grupy ze sprzedaży produktów lub grup produktów, dla których grupa została 

utworzona;  

określą obowiązujące członków grupy zasady, dotyczące jakości i ilości dostarczanych grupie 

produktów lub grup produktów oraz sposoby przygotowania produktów do sprzedaży ujęte w 

formie aktu założycielskiego.  

O dofinansowanie mogą się ubiegać grupy producentów utworzone w następujących 

sektorach:   

• konie żywe, mięso końskie;  

• żywiec wołowy, mięso wołowe;  

• świnie żywe, prosięta, warchlaki, mięso wieprzowe;  

• owce i kozy żywe, mięso baranie i kozie;  

• drób żywy, mięso i jadalne podroby drobiowe;  

• króliki żywe, mięso i jadalne podroby królicze;  

• nutrie żywe, mięso i jadalne i podroby nutriowe, skóry surowe;  

• szynszyle żywe, skóry surowe;  

• lisy pospolite i polarne, norki, tchórze, jenoty żywe, skóry surowe;  

• jaja ptasie;  

• mleko krowie, owcze lub kozie;  

• miód naturalny i inne produkty pszczelarskie;  

• kwiaty świeże – cięte i doniczkowe;  

• ziemniaki;  

• ziarno zbóż;  

• nasiona roślin oleistych;  

• ziarno zbóż i nasiona roślin oleistych;  

• rośliny przeznaczone do produkcji zielarskiej i farmaceutycznej;  

• ozdobne rośliny ogrodnicze, szkółkarstwo roślin – sadowniczych i ozdobnych;  

• buraki cukrowe;  

• len i konopie uprawiane na włókno;  

• szyszki chmielowe;  

• liście tytoniu suszone;  



• materiał siewny i sadzeniaki;  

• produkty roślinne do wykorzystania technicznego lub pozyskiwania energii;  

• produkty rolnictwa ekologicznego;  

• produkty regionalne,  

• ślimaki,  

• daniele, jelenie, i ich mięso.  

Wysokość pomocy  

Wsparcie w ramach działania „Grupy producentów rolnych” objętego Programem Rozwoju 

Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 (podobnie jak w ramach PROW 2004-2006) udziela 

się w postaci zryczałtowanej pomocy w formie rocznych rat przez okres pierwszych pięciu lat 

(kolejnych 12-miesięcznych okresów prowadzenia działalności przez grupę), liczonych od 

dnia dokonania wpisu grupy producentów rolnych do rejestru przez marszałka województwa 

właściwego dla miejsca siedziby grupy. Pomoc, naliczana jest na podstawie rocznej wartości 

netto przychodów ze sprzedaży produktów lub grup produktów wytworzonych w 

gospodarstwach członków grupy i wynosi:  

• 5%, 5%, 4%, 3% i 2% wartości produkcji sprzedanej, stanowiącej równowartość w 

złotych do sumy 1.000.000 euro, odpowiednio w pierwszym, drugim, trzecim, 

czwartym i piątym roku, albo  

• 2,5%, 2,5%, 2%, 1,5% i 1,5% wartości produkcji sprzedanej, stanowiącej 

równowartość w złotych powyżej sumy 1.000.000 euro, odpowiednio w pierwszym, 

drugim, trzecim, czwartym i piątym roku.  

Wysokość wsparcia za dany rok działalności grupy nie może przekroczyć: 

• w pierwszym i drugim roku – 100 000 EUR;  

• w trzecim roku – 80 000 EUR;  

• w czwartym roku – 60 000 EUR;  

• w piątym roku – 50 000 EUR.  

Przykład: wartość produktów sprzedanych stanowi 1.200.000 euro - należna pomoc wynosi 

5% z 1.000.000 euro i 2,5% z 200.000 euro w 1 roku przyznania pomocy, co daje kwotę 

wsparcia 55.000 euro. 

www.arimr.gov.pl 

2009-12-28 



Korzystne dla „młodych rolników” zmiany w przepisach dotyczących przyznawania 

premii na rozpoczęcie samodzielnego gospodarowania 

Rolnik, któremu została przyznana pomoc na „Ułatwianie startu młodym rolnikom”, 

lecz nie została wypłacona, może ponownie złożyć wniosek o jej przyznanie. Możliwość 

taką stworzyło obowiązujące od 10 grudnia 2009 r. Rozporządzenie Ministra Rolnictwa i 

Rozwoju Wsi zmieniające dotychczasowe przepisy. Zgodnie ze znowelizowanym 

rozporządzeniem wnioskodawca, który w ciągu 180 dni od otrzymania decyzji nie przejął 

gospodarstwa rolnego, będzie mógł ponownie złożyć wniosek o przyznanie pomocy 

jednakże pod warunkiem, że nie rozpoczął prowadzenia działalności rolniczej w 

rozumieniu obowiązujących przepisów. Warunkiem otrzymania wsparcia z ARiMR będzie 

również to, że w dalszym ciągu rolnik spełnia wszystkie warunki, które wypełniał składając 

wniosek o pomoc poprzednim razem.  

Zmiana ta ma zastosowanie także do osób, które wystąpiły o przyznanie pomocy na 

"Ułatwienie startu młodym rolnikom" objętej PROW 2007-2013 przed dniem wejścia w 

życie nowelizacji rozporządzenia.  

Podstawa prawna: Rozporządzenie Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 26 listopada 

2009 r. zmieniające rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu 

przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Ułatwianie startu młodym rolnikom” 

objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 opublikowane w 

Dzienniku Ustaw Nr 209, poz. 1611.  

www.arimr.gov.pl 

2010-01-08 

Uwaga rolnicy! Od 2010 roku obowiązują nowe normy i wymogi wzajemnej zgodności 

(Cross Compliance) 

ARiMR przypomina, że rolnicy, którzy ubiegają się o płatności bezpośrednie o dopłaty 

wspierające gospodarowanie na obszarach górskich i innych obszarach o niekorzystnych 

warunkach gospodarowania (ONW) o pomoc w ramach programu rolnośrodowiskowego oraz 

pieniądze na zalesianie gruntów rolnych muszą przez cały rok kalendarzowy spełniać normy  

i wymogi wzajemnej zgodności. Od 2010 roku obowiązują dodatkowe nowe normy, które 

nakładają na rolników obowiązek posiadania w określonych sytuacjach pozwoleń 



wodnoprawnych, zachowania charakterystycznych elementów krajobrazu, zakaz 

niszczenia siedlisk roślin i zwierząt objętych ochroną oraz dopuszczają pod pewnymi 

warunkami, możliwość uprawy danego gatunku zbóż dłużej niż przez kolejne trzy lata 

na tej samej działce.  

I tak od 2010 r. każdy rolnik, korzystający z deszczowni, czy pobierający wody 

powierzchniowe lub podziemne w ilości większej niż 5 m3 na dobę do nawadniania 

gruntów lub upraw, musi posiadać wymagane prawem pozwolenie wodnoprawne.  

Na działce rolnej muszą zostać zachowane charakterystyczne elementy krajobrazu, takie 

jak drzewa, które są pomnikami przyrody czy rowy o szerokości do 2 metrów. Każdy 

rolnik w załączniku graficznym dołączonym do wniosku o przyznanie płatności zobowiązany 

jest zaznaczyć miejsce położenia tych elementów.  

Każdy rolnik, musi przestrzegać zakazu niszczenia siedlisk roślin i zwierząt położonych na 

obszarach chronionych tzn. w parkach narodowych, rezerwatach przyrody, parkach 

krajobrazowych, obszarach chronionego krajobrazu, użytkach ekologicznych, zespołach 

przyrodniczo-krajobrazowych, stanowiskach dokumentacyjnych i pomnikach przyrody.  

Zmienione zostały przepisy wprowadzone w 2007 roku, które stanowiły, że na danej 

działce ewidencyjnej będzie można uprawiać ten sam gatunek zboża, czyli pszenicę, 

żyto, jęczmień lub owies nie dłużej niż przez kolejne trzy lata. Natomiast zgodnie ze 

zmienionymi przepisami, rolnik może uprawiać ten sam gatunek zboża także w kolejnym 

roku. Musi jedynie wykonać jeden z wymienionych zabiegów: przyoranie słomy, nawożenie 

obornikiem lub przyoranie międzyplonu i poinformować o tym kierownika biura 

powiatowego ARiMR.  

Szczegóły powyższych zmian zostaną określone w rozporządzeniu Ministra Rolnictwa  

i Rozwoju Wsi w sprawie minimalnych norm.  

Ponadto w 2009 roku została wprowadzona norma dotycząca minimalnej pokrywy glebowej, 

która określa, że co najmniej 40% powierzchni gruntów ornych, położonych na obszarach 

zagrożonych erozją wodną, wchodzących w skład gospodarstwa rolnego, powinno pozostać 

pod okrywą roślinną, w okresie co najmniej od 1 grudnia do 15 lutego. Informacja dotycząca 

położenia działek ewidencyjnych na obszarach zagrożonych erozją wodną, zawarta jest w 

„Informacji dotyczącej działek deklarowanych do płatności”.  



W zakresie wymogów wzajemnej zgodności rolnik realizujący na obszarach Natura 2000 

przedsięwzięcia podlegające ocenie oddziaływania na środowisko, między innymi 

wydobywanie żwiru, budowa ujęć wody, wycinka drzew, budowa wałów 

przeciwpowodziowych czy roboty melioracyjne (wynikające z art. 59 ustawy z 3 października 

2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w 

ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko), zobowiązany jest do 

prowadzenia inwestycji zgodnie z obowiązującymi procedurami. Podczas kontroli 

sprawdzane będzie czy rolnik posiada odpowiednią decyzję administracyjną w tym zakresie.  

Zmianie uległ również wymóg obowiązujący rolników, których gospodarstwa położone są na 

obszarach „Natura 2000”. Dotychczasowy wymóg zobowiązywał rolnika do przestrzegania 

wymagań wynikających z planów zadań ochronnych w zakresie dotyczącym roślin, 

zmieniony przepis poszerza ten wymóg o siedliska zwierząt i siedliska przyrodnicze.  

www.arimr.gov.pl 

 

2010-01-15 

Ustawa o płatnościach bezpośrednich 

Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi opublikowało, 6 stycznia tego roku, w Biuletynie 

Informacji Publicznej nową wersję projektu ustawy o zmianie ustawy o płatnościach w 

ramach systemów wsparcia bezpośredniego oraz niektórych innych ustaw. Krajowa Rada 

Izb Rolniczych, jako jedyna z 35 organizacji rolniczych, do których nowelizacja przesłana 

została przez resort w ramach prowadzonych konsultacji społecznych, przekazała swoją 

opinię i uwagi do niniejszego projektu. W związku z powyższym, MRiRW zdecydowało się 

na odniesienie się do sugestii samorządu rolniczego w uzasadnieniu do aktualnej wersji 

nowelizacji, które zamieszczamy poniżej.  

Spośród organizacji społecznych (35 podmiotów - przyp.), uwagi do projektu ustawy zgłosiła 

jedynie Krajowa Rada Izb Rolniczych. Zastrzeżenia budziła forma, w jakiej projekt 

ustawy został poddany konsultacjom społecznym. W opinii tej organizacji zmieniana 

ustawa powinna zostać przesłana do oceny w formie tekstu ujednoliconego, co ułatwiłoby jej 

analizę. Należy jednak zaznaczyć, że projekt ustawy został opracowany zgodnie z zasadami 

techniki prawodawczej, a w dotychczasowej praktyce legislacyjnej forma ta nie budziła 



zastrzeżeń organizacji społecznych opiniujących projektowane akty prawne. Dodatkowo 

przygotowanie projektu w formie tekstu ujednoliconego wymagałoby dodatkowych 

nakładów, co wydłużyłoby prace nad przedmiotowym projektem. 

Ponadto Krajowa Rada Izb Rolniczych zwróciła uwagę na trudności, jakie niosło ze sobą 

przesłanie do konsultacji społecznych projektu ustawy, w którym niektóre odwołania do 

przepisów wspólnotowych były niepełne, co wynikało z rozpoczęcia prac nad 

przedmiotowym projektem ustawy, jeszcze przed opublikowaniem w Dzienniku Urzędowym 

Unii Europejskiej rozporządzeń Komisji (WE) nr 1120/2009, nr 1121/2009 oraz nr 

1122/2009. Przyjęte rozwiązanie było jednak podyktowane koniecznością pilnego 

podjęcia prac legislacyjnych, gdyż projektowana ustawa powinna wejść w życie przed 

dniem 15 marca 2010 r., tj. przed pierwszym dniem okresu składania wniosków o 

przyznanie płatności bezpośrednich objętych tą regulacją. Oczekiwanie z rozpoczęciem prac 

nad przedmiotowym projektem do dnia publikacji rozporządzeń wspólnotowych, (która 

nastąpiła w dniu 2 grudnia 2009 r.) zagrażałoby wejściu w życie projektowanej ustawy w 

terminie niezbędnym dla rozpoczęcia procesu przyjmowania wniosków o przyznanie 

płatności. 

 

Należy jednocześnie zaznaczyć, że prace w Komisji Europejskiej nad treścią wymienionych 

rozporządzeń, w dniu przesyłania projektu ustawy do konsultacji społecznych, zostały już 

zakończone, a rozporządzenia te jedynie nie zostały jeszcze opublikowane. Ponadto 

projektowane przepisy zostały szczegółowo omówione w uzasadnieniu do projektu ustawy 

przesłanego do konsultacji społecznych. Projekt ustawy uzupełniony o odwołania do 

rozporządzeń Komisji (WE) nr 1120/2009, nr 1121/2009 oraz nr 1122/2009 został 

umieszczony w Biuletynie Informacji Publicznej Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 

a informacja w tym zakresie została przekazana wyżej wymienionym organizacjom. 

 

Kolejna uwaga Krajowej Rady Izb Rolniczych dotyczyła braku konieczności utrzymania w 

mocy przepisów, regulujących zatwierdzanie odbiorców i pierwszych przetwórców roślin 

przeznaczonych na cele energetyczne, w kontekście zniesienia płatności do upraw roślin 

przeznaczonych na cele energetyczne. Uwaga ta nie została jednak uwzględniona, gdyż 

przepisy te powinny mieć nadal zastosowanie w stosunku do tych odbiorców i przetwórców, 

którzy przetwarzają na cele energetyczne rośliny pochodzące ze zbiorów sprzed 2010 r. 

 

Poza wyżej opisanymi uwagami, Krajowa Rada Izb Rolniczych zgłosiła swoje zastrzeżenia 



do przewidywanych skutków pełnego odłączenia od produkcji płatności w Sektorze I. W 

swojej opinii Rada krytycznie odniosła się do przewidywanego, pośredniego skutku tego 

rozwiązania, jakim może być wzrost cen zbóż. Należy jednak wyjaśnić, że ten potencjalny 

efekt nie był celem wprowadzenia projektowanego rozwiązania, lecz został wskazany w 

niniejszej ocenie skutków regulacji jako część informacji o wynikach analizy, która 

poprzedziła opracowanie projektu ustawy. 

Jedynym celem pełnego odłączenia od produkcji płatności w Sektorze I jest bowiem 

zapewnienie zgodności tego wsparcia z zasadami obowiązującymi w całej Unii Europejskiej. 

Jednocześnie wskazano, że efekt ten może złagodzić skutki ewentualnego obniżenia stawki 

płatności w wyniku zwiększenia powierzchni uprawnionej do przyznania krajowych płatności 

uzupełniających w Sektorze I, i w tym kontekście powinien być odczytywany jako korzystny 

dla tych producentów, których to obniżenie może dotknąć, tj. w szczególności dla 

producentów zbóż. 

www.agronews.com.pl 
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Co z tym mlekiem? 

Redakcja Rolna TVP podała raport holenderskiego "Rabobanku" na temat kondycji sektora 

mleczarskiego. Wnioski są optymistyczne. Przyszły rok powinien przynieść poprawę sytuacji 

dla przetwórców mleka. Niestety gorzej będzie z jego producentami. 

Skąd ten optymizm? Zdaniem holenderskich analityków konsumpcja artykułów 

mleczarskich powinna zwiększyć się ze wzrostem ludności świata oraz jej dochodami. 

 

Dobre są też perspektywy średnioterminowe rynku do 2013 r. O tempie powrotu koniunktury 

zadecyduje redukcja wciąż wysokich zapasów mleka w proszku i nieco mniejszych – masła, 

zarówno w Unii Europejskiej, jak i Stanach Zjednoczonych. 

Nieco mniej optymistycznie wyglądają prognozy dla rolników. Niestety wszystko 

wskazuje na to, że wahania cen skupu będą się utrzymywać. 

Ostatnie załamanie na światowych rynkach spowodowało, że produkcja mleka niemal na 

całym świecie stała się nieopłacalna. 



www.agronews.com.pl 
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Biopaliwa w natarciu 

To może być przełomowy rok dla europejskiej branży biopaliwowej. Produkcja estrów 

zwiększy się, choć raczej nieznacznie. Prawdziwy boom czeka za to sektor bioetanolu, który 

po latach zastoju ma w końcu szansę się rozwinąć. Wzrosty z Europy przeniosą się też i na 

polski rynek.  

To co do tej pory hamowało produkcję bioetanolu w Europie to relatywnie wysokie ceny zbóż 

i silna konkurencja Brazylii, która alkohol na cele energetyczne sprzedawała bardzo tanio. To 

sprawiło, że dostawcy zza Oceanu niemal całkowicie opanowali europejski rynek. 

Od kilku miesięcy sytuacja zaczęła się jednak zmieniać. Zła pogoda ograniczyła zbiory 

trzciny cukrowej, z której destylowano alkohol. Drożejący cukier sprawił, że surowiec 

zamiast do rafinerii zaczął trafiać do cukrowni. 

To otworzyło drogę do zwiększenia rodzimej produkcji. Pierwsze efekty są już widoczne. 

Blisko połowa unijnego biododatku zostanie wyprodukowana we Francji i w Niemczech. 

Obecne moce produkcyjne krajów Wspólnoty szacowane są na 7 miliardów 700 milionów 

litrów. Natomiast największy wzrost produkcji bioetanolu w Unii Europejskiej oczekiwany 

jest w Austrii i uwaga w Polsce. 

Henryk Zamojski, Krajowa Izba Biopaliw: myśmy przeszli łagodnie w procesie tego kryzysu, 

poza tym mamy własne surowce, to jest bardzo ważna sprawa. Mamy taką ilość surowców, z 

których możemy produkować i to bez żadnego uszczerbku dla rolnictwa. 

A jak będzie wyglądał rozwój rynku biodiesla? Także i tu oczekiwany jest dalszy wzrost. W 

ubiegłym roku światowa produkcja wyniosła 14,5 miliona ton. W tym przekroczyć ma 15 

milionów. Głównie za sprawą popytu w Argentynie, Brazylii oraz USA. A ponieważ Unia 

Europejska jest największym producentem biodiesla, brak zbytu jej nie grozi. 

Lech Kempczyński, Polskie Stowarzyszenie Producentów Oleju: ta normalizacja ona się 

zaczęła w ubiegłym roku i będzie postępować także i w tym. Na dzień dzisiejszy nic nie 

wskazuje na to, że ten postęp miałby być zakłócony. 



To co dodatkowo zapewni zbyt na biopaliwa to tak zwany Narodowy Cel Wskaźnikowy. 

Czyli przepisy określające minimalny udział biokomponentów w rynku paliw ciekłych, który 

w tym roku został wyznaczony na poziomie 5,75%. 

www.agroabc.pl 
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Pieniądze za siew 

Pomoc niewielka, ale zawsze coś. Mowa o dopłatach do materiału siewnego. Wnioski o 

dotacje można składać już od jutra w regionalnych oddziałach Agencji Rynku Rolnego.  

 Rolnicy, którzy używają do siewu wysokiej jakości materiału tak zwanego elitarnego lub 

kwalifikowanego mogą ubiegać się o dotacje z programu „de minimis”. 

Bartłomiej Kulisz, ARR: jest to pewna forma pomocy państwa, która nie wymaga akceptacji 

komisji europejskiej i jest udzielana w wysokości od 7,5 tysiąca euro w okresie do 3 lat 

obrotowych. Tego roku i dwóch lat poprzednich. 

100 złotych to wysokość dotacji przysługująca do zbóż, mieszanek zbożowych i pastewnych, 

160 do roślin strączkowych a 500 do ziemniaków. 

DOPŁATY DO MATERIAŁU SIEWNEGO    zł/ha 

zboża, mieszanki zbożowe, pastewne  – 100  

rośliny strączkowe                          - 160 

ziemniaki                                      - 500  

 

Bartłomiej Kulisz, ARR: warto pamiętać, że dopłaty te udzielane są do hektara powierzchni 

gruntów ornych, na których został zużyty kwalifikowany materiał siewny zakupiony w 

legalnym źródle. 

Dlatego do wniosku należy dołączyć faktury potwierdzające kupno materiału siewnego. Na 

złożenie dokumentów jest czas do czerwca. 



www.agroabc.pl 
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Jak za zboże?  

Do końca sezonu nie będzie żadnych gwałtownych zmian na rynku zbóż. Ceny skupu będą 

rosły powoli, a rolnicy, którzy wciąż trzymają ziarno licząc na dodatkowy dochód mogą się 

przeliczyć. 

Obecnie największy wpływ na rynek zbożowy ma pogoda. Opady śniegu wpłynęły na wzrost 

cen skupu. 

Izabela Dąbrowska – Kasiewicz – BGŻ: ostatnie opady śniegu, które de facto wykluczyły 

część dostawców zbóż z uczestnictwa z rynku, co przełożyło się na wzrosty cen w pierwszych 

tygodniach nowego roku. 

I tak w pierwszych dniach 2010 roku średnia cena pszenicy konsumpcyjnej wyniosły 503 

złote. Najtaniej było w centralno-wschodniej i południowej Polsce, gdzie tona kosztowała 

prawie 49o złotych, najdrożej na północy i zachodzie kraju - tu za tonę płacono 515 złotych. 

Żyto konsumpcyjne kosztowało niewiele ponad 300 złotych za tonę(plansza). A jak zdaniem 

ekspertów będzie zachowywał się rynek do końca sezonu? 

Adam Tański – Izba Zbożowo-Paszowa: wszystko wskazuje na to, że będzie łagodny wzrost 

cen zbóż, przy tych zbiorach, o których wiemy, że są wyższe niż w roku ubiegłym i wyższe 

niż w pięcioleciu 2001-2005 nic nie zapowiada jakiegoś gwałtownego wzrostu cen. 

Analitycy z Banku Gospodarki Żywnościowej prognozują także, że pod koniec drugiego 

kwartału nastąpi znaczne umocnienie złotego. Euro może kosztować poniżej 4 złotych. 

Oznacza to, że na przednówku wzrośnie konkurencyjność importowanego zboża. 

www.agroabc.pl 
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Zboże - ceny     

Dzisiaj eksporterzy zaczynają skupować pszenicę konsumpcyjną. 



Tona ziarna o zawartości białka 13,5 % kosztuje ponad 500 złotych. Nie wiadomo tylko, czy 

ta cena się utrzyma, bo w drugiej połowie grudnia pszenica w kontraktach terminowych 

prawie cały czas taniała. Dlatego eksporterzy przymierzają się do ewentualnej korekty 

cenników. 

Nadal przyjmowane jest w portach żyto, owies i pszenżyto. To ostatnie jest skupowane w 

ramach realizacji wcześniej zawartych kontraktów. 

ZBOŻA NA EKSPORT  

ceny transakcyjne zł/t 

 

pszenżyto   370 - 390 

 

żyto konsumpcyjne   340 - 360 

 

owies    260 

Żyto w ciągu tygodnia nieznacznie zdrożało. Teraz za tonę trzeba zapłacić maksymalnie 360 

złotych. Skup tego ziarna będzie prowadzony do 15 stycznia. Podobnie jak owsa. 

Handel zbożami na krajowym rynku też się odbywa, bo rolnicy czekając na dopłaty są 

zmuszeni do sprzedaży zbóż - informują maklerzy. 

ZBOŻA PASZOWE 

ceny transakcyjne 

zł/t 

 

pszenżyto   370 - 400 

 

żyto          310 - 320 

 

jęczmień    370 - 380 

 

pszenica    450 - 480 



Zdrożało, szczególnie w centralnej Polsce pszenżyto. Tylko najniższe stawki jęczmienia i żyta 

paszowego nieznacznie wzrosły. Pszenica paszowa bez zmian, ale cena zróżnicowana. 

www.agroabc.pl 
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Jabłka - ceny    

To pierwszy taki rok, w którym ukraińscy importerzy jabłek zamiast świętować, pracują. 

Skąd zmiana? Zdaniem specjalistów to bardzo pragmatyczne podejście – skoro są święta, 

świętują też celnicy, a jeśli świętują celnicy...kończyć chyba nie trzeba... 

A ceny? Tu już znacznie gorzej. Najwyższej jakości goldeny rzadko udaje się sprzedać 

powyżej złotówki. Najpierw trzeba znaleźć chętnego, a potem ostro negocjować. Najczęściej 

jabłka są kupowane od 50 do 80 groszy. 

JABŁKA DESEROWE   zł/kg 

export    0,60 – 1,10 

spółdzielnie ogrodnicze  0,60 – 1,15 

rynku hurtowe  0,40 – 1,80 

Początek nowego roku, już tradycyjnie przyniósł obniżkę rosyjskich ceł, ale to i tak nie 

zmieniło krajobrazu rynku. Z Polski, wysyłka jabłek do Rosji wciąż jest obarczona 

ogromnym ryzykiem, dlatego nasze owoce cały czas dostają się tam przez pośredników. 

Ze względu na trudności z przechowywaniem, skończyły się już możliwości zakupów w 

Serbii i Mołdawii. Teraz my jesteśmy najpoważniejszym producentem. 

Jeśli po prawosławnych świętach eksport jabłek kilkukrotnie wzrośnie – czego spodziewają 

się eksperci – całkiem prawdopodobne, że wzrosną również i ceny. 

www.agroabc.pl 
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Cukier - ceny    

Kampania cukrownicza powoli zbliża się do końca. 

Plony są bardzo dobre, ale pojawił się inny problem. W rozmarzających i za chwilę ponownie 

zamarzających burakach gwałtownie zaczęła spadać polaryzacja cukru. 

POLARYZACJA CUKRU W BURAKACH      % 

teraz    15 

średnia sezonu 2009/2010   ok.16,7 

źródło: KZPBC 

Teraz polaryzacja cukru w burakach spadła do 15 %, a czasami nawet poniżej tej wartości. 

Jednak średnia z całego sezonu nie jest zła-uważają fachowcy, bo wynosi niewiele mniej niż 

17 %. 

Szacunki plonów znacznie się poprawiły z 53 ton, które i tak były zadawalające aż do 58 ton 

obecnie. To jeden z najlepszych wyników ostatnich lat, a może się okazać wręcz rekordowy. 

Także produkcja cukru jest wysoka. Ocenia się, że będzie to ponad 1,5 miliona ton, czyli 

powyżej krajowego limitu. 

PLONY BURAKÓW CUKROWYCH     t/ha   

2005     44  

2006     47 

2007     57 

2008     48 

2009     58 (prognozy) 

                           źródło: KZPBC 



Ale i tak do pokrycia naszego rocznego spożycia zabraknie ponad 100 tysięcy ton cukru. Nie 

można też bardzo narzekać na ceny. W tym sezonie średnio płacono 110 złotych za tonę 

buraków cukrowych, czyli o blisko 27 złotych więcej niż rok wcześniej. 

ŚREDNIE CENY BURAKÓW CUKROWYCH     zł/t 

2009/2010           110 

2008/2009            83 

przed wstąpieniem do UE 125 

Niestety jest to nadal mniej, niż dostawali plantatorzy przed naszym wejściem do Unii 

Europejskiej-oceniają eksperci. 
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Mięso - ceny    

Nadmiar śniegu, czy brak apetytu? 

Rynek mięsa pogrążył się w głębokim marazmie. Ruch – jeśli w ogóle można o nim mówić – 

ustał prawie całkowicie. Nikt niczego nie potrzebuje, a w mroźniach wciąż piętrzą się zapasy. 

A ceny lecą w dół. Krajowe półtusze wieprzowe staniały średnio do 5,5 złotego, ale można je 

kupić jeszcze taniej. Importowane przekraczają 6 złotych. 

PÓŁTUSZE WIEPRZOWE 

Klasa E    zł/kg 

kraj     5,00 – 5,50 

import  6,10 – 6,15 

To za dużo, aby znaleźć potencjalnych nabywców. W związku z tym trudno mówić o 

jakimkolwiek sprowadzaniu mięsa z zagranicy. 



Pod znakiem zapytania stoi też eksport. Umacniający się złoty nie sprzyja wysyłkom ćwierci 

wołowych na zachód Europy. I sprzedający, i kupujący czekają na propozycje cenowe. 

A negocjacje dodatkowo utrudnia śnieg, który znacznie opóźnia transport. 

www.agroabc.pl 
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KRIR w sprawie przeznaczenia środków na wapnowanie gleb zdegradowanych 

Zarząd KRIR będąc głęboko przekonanym o  prośrodowiskowym charakterze wapnowania 

oraz korzystnym aspekcie utrzymania różnorodności biologicznej organizmów glebowych w 

glebach wapnowanych, a także mając na uwadze fakt, iż wapnowanie gleb użytkowanych 

rolniczo jest bardzo ważnym zabiegiem agrotechnicznym poprawiającym warunki wzrostu i 

rozwoju roślin, 4 stycznia br. zwrócił się do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o wystąpienie 

do Wojewódzkich Funduszy Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej o przeznaczenie 

środków na wapnowanie terenów rolnych zdegradowanych przez powodzie oraz 

zanieczyszczonych przez zakłady przemysłowe. 

   

Przez wiele lat zabieg rekultywacyjnego wapnowania gleb wspierany był dotacjami resortu 

rolnictwa do nawozów wapniowych i wapniowo-magnezowych. Po wejściu Polski do Unii 

Europejskiej, kiedy to sposób finansowania tego zadania uznano za niezgodny z wytycznymi 

unijnymi, pomoc finansową rolnikom w zakresie dofinansowania wapnowania gleb podjęły 

wojewódzkie fundusze ochrony środowiska i gospodarki wodnej w ramach przyjętych 

programów działań uwzględniających rekultywację gleb zakwaszonych poprzez nawożenie 

wapnem pochodzenia naturalnego. Samorządowi rolniczemu bardzo dobrze znane są 

trudności w uzyskiwaniu dofinansowywania do rekultywacyjnego wapnowania gleb i w 

związku z tym Zarząd Krajowej Rady Izb Rolniczych wielokrotnie występował do resortu 

rolnictwa i środowiska w sprawie utrzymania dotychczasowego mechanizmu dofinansowania 

rekultywacyjnego wapnowania gleb.  

 

Tegoroczne powodzie, oprócz ogromnych strat finansowych, spowodowały wymycie 

składników pokarmowych i pogorszenie struktury gleby oraz doprowadziły do zwiększenia 

kwasowości gleb. Nie sposób również ocenić negatywne skutki degradacji chemicznej gleb 

występującej głównie na terenach i w otoczeniu dużych zakładów przemysłowych głównie 



przemysłu chemicznego, petrochemicznego i hutniczego oraz na terenach górnictwa 

surowców chemicznych.   

 

Dlatego też, Zarząd Krajowej Rady Izb Rolniczych zwrócił się do Ministra Rolnictwa i 

Rozwoju Wsi o zrozumienie wagi programu wapnowania gleb i wnioskowanie do Ministra 

Środowiska o zaangażowanie koniecznych środków z wojewódzkich funduszy ochrony 

środowiska i gospodarki wodnej dla jego realizacji. 
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